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kálói fog arra, hogy tengerijét csirátlanitassa. Felhang
zott az is, hogy a csirátlanitás ügye nálunk még csak 
embrióban, csirájában van. A tengeriolajgyártás nem uj 
dolog, azt Amerikában már régóta űzik és mi egy kész 
dolgot vettünk át. Amerika békeidőben 20 millió Hl. 
tengeriolajat szállított Európába. Ha valakinek technikai 
szempontból aggályai vannak, méltóztassansk elfáradni 
az Országos Központi Hitelszövetkezet bemutató állomá
sához, ahol ma délután is a csirátlanitás műveletét be 
fogják mutatni. Az aggályok nem állanak fenn, mert a 
malomiparnak a csirátlanitás előnyös és biztosítja az 
állandó üzemet. Ha bizonyos áldozatokkal jár is, tessék 
tekintetetbe venni azt, hogy a tengeriolaj előállítása 
hadi szempontból fontos, erre a hadseregnek a robbanó
szerek gyártásánál szüksége van, nekünk pedig, akik a 
front mögött küzdünk, szintén nem szabad visszariad
nunk némi áldozattól.

Elnök köszönetét mond Kaszab Imrének magyarázó 
szavaiért és felkéri Jutassy Ödönt indítványainak elő
terjesztéseire.

Jutassy Ödön megindulva emlékezik meg 
Őfelsége I. Ferencz József urakodónk elhuny
téról is indítványozza, hogy a gyűlés felállással 
adjon kifejezést részvétének. — IV. Károly király 
Őfelsége személyében — úgymond — reményünk 
szerint olyan magyar uralkodót fogunk kapni, 
aki folytatja elődjének művét, Magyarország 
gazdasági fellendítését. Indítványozza, hogy az 
uj királyt a gyűlés tisztelettel üdvözölje. Indít
ványozza továbbá, hogy amennyiben a minisz
terelnök a küldöttséget ma nem fogadhatná, 
akkor a délután folyamán hozzá üdvözlő sür
göny menesztessék. Ugyancsak sürgönyileg 
üdvözölje a gyűlés a belügyminiszter urat, 
báró Ghillány földmivelésügyi miniszter urat, 
a Hadi Termény r.-t. igazgatóságát, a Korpa
központ igazgatóságát és az Olaj- és Zsiripari 
Központ igazgatóságát. (Az indítványokat a 
gyűlés egyhangúlag elfogadja.)

Mint már emlitettem, 7al2 órakor báró Kürthy 
Öméltóságánál és 1/2l órakor báró Harkányi 
kereskedelmi miniszter urnái fogunk tisztelegni. 
Felkérem a jelenlevőket, hogy a küldöttségben 
vegyenek részt, mert impozáns számunkkal is kell 
dokumentálni, hogy itt nem 1—2 összeverődött 
ember érdekéről van szó, hanem, hogy egyetlen 
hivó szóra ily nagy tömegben jöttünk össze, 
hogy kifejezzük tiltakozásunkat a törvényható
ságok avatatlan rendeletmagyarázásai elten.

Üdvözli a megjelent dr. Vük Alajos urat, a H. T. 
igazgatóhelyettesét, a vámmalmosok jóindulatú 
pátrónusát, továbbá Katona Béla urat, az Or
szágos Molnáregyesület tiszteletbeli főtitkárát. 
(Éljenzés).

Katona Béla : Igen tisztelt Uraim ! Akkor, ami
kor másfél évtized után nekem szerencsém van 
az Önök körében megjelenni, úgy gondolom, 
hogy kötelességet teljesítek, amikor megállapí
tom, hogy Önök épp oly kevéssé jutottak a 
szervezkedés rendkívül fontos jelentőségének tuda
tára, mint másfél évtizeddel ezelőtt, a mikor 
ugyancsak érezték helyzetük súlyosságát. Úgy 
látom, hogy ez a rengeteg idő eltelt anélkül, 
hogy azt kellően felhasználták volna. Daczára 
annak a fáradhatatlan munkának, melyet Jutassy 
Ödön végzett, még sem ismerték fel, hogy akkor 
fognak a harczban helyt állani, ha a békében 
szervezkednek. Haladéktalanul igyekezzenek a 
szervezkedésre minden lépést megtenni, hogy meg
állhassák helyüket s akkor munkájuk eredménnyel 
fog járni és üdvös gyümölcsöket fog teremni. 
Köszönöm üdvözlésüket. Lelkem mélyéig át va
gyok hatva a magyar malomipar fontosságától, 
mert ezen fordul meg mezőgazdasági termelé
sünk nagy érdeke, jogos törekvéseik mellett, 
mint a múltban, úgy a jövőben is ott fogok 
állani. Ezzel nem az egyéni érdekeket vé
dem, hanem védem a legnagyobb és leg
hatalmasabb közgazdazdasági érdekeket. (Lel
kes éljenzés.)

Elnök: Az előttünk elhangzott szavakat vala
mennyien meg fogjuk szívlelni. Hogy iparunk
nak szilárd alapjai legyenek, ahhoz első sorban 
szükséges, hogy tömörüljünk, hogy egyek le
gyünk, hogy legyen közöttünk egy összekötő 
kapocs. Ez a kapocs jelenleg a Molnárok Lapja, 
amelynek — azt hiszem — minden jelenlevő 
előfizetője. De nem tettünk eleget akkor, amikor 
a szaklapra magunk .előfizettünk, hanem arra 
kell törekednünk, hogy szaklapunknak, amely 
egyetlen vezetőnk, lehetőleg minden malomiparos 
olvasója legyen, mert ezzel közelebb jutunk 
az igazi tömörülés nagy czéljához. Fogadjuk 
meg tehát ünnepélyesen, hogy úgy, amint itt 
vagyunk, mindannyian a szaklapnak legalább 
egy uj előfizetőt fogunk szerezni. Nem akarok 
ezzel korteskedni, a szaklapnak erre nincs is 
szüksége, csak rá akarok mutatni arra, hogy 
minden uj olvasóval növeljük a saját erőnket.

Köszönetét mondok Jutassy Ödön szerkesztő 
urnák, aki mai gyűlésünket oly szép sikerrel 
előkészítette és köszönetét mondok Önöknek, 
tisztelt kartársaim, hogy megjelenni szívesek 
voltak és ezzel a gyűlést bezárom.

*
Még Budapest utczáin is föltünést keltett a tömör 

sorokban fölvonuló molnárság, akik közül a fölterjesztést 
aláírókon kívül az alábbiakat sikerült följegyeznünk 
(több százan kimaradtak, mert a vonatok késtek) :

Kőbling Antal (Baja), Pásztói Hengermalom rt., Márkus 
Mór (Magyaregres), Kőrösy Antal (Kiskunhalas), Érti 
István (Bites), Ifj. Stocker János és Társai (Borócz), Gulácsy 
György (Henczida), Tóth Sándor (Mezőkövesd), Széli 
Lajos (Szilberek), Szloboda József (Beodra), Első bellyei 
gőzmalom (Bellye), Királymalom (Bellye), Kuplincsák 
József (Varannó), Bagosi István (Bihardiószeg), Körösi 
Antal (Kiskunhalas), Friedmann, Schwartz és Frank 
(Jolsva), Vay Ferencz (Decs), Fekete Testvérek (Szekszárd), 
Böhm ésFlamm (Békéscsaba), Kuplincsák József (Varannó), 
Hanzus János (Kondoros és Ottlaka), Géczy Lajos (Nyir- 
mihálydi), Nagy István (Darány), Kutny Gyula (Breznó- 
bánya), Csillag Ede (Karlovai hengermalom képviseleté
ben), Illés János (Mezötárkány), Tóth Sándor (Mezőkövesd), 
Bory Budolf (Bogács), Harray Kálmán (Alsómocsolád), 
Kovács Imre (Érmihályfalva), Gazdag Sándor (Nagyczenk), 
Neugebauer Antal (Szolnok), Fried Béla (Monori gőz
malom rt. képviseletében), Bauer József (Fertöszent- 
miklós), Stern Ferencz (Eszterháza), Horváth Lajos 
(Pacsér), Gegner György (Cservenka), Benedek János 
(Ipolyhidvég), Fedor Csák János (Szentes), Velancsics 
József (Répczejánosfa), Méray Sándor (Puszta-Mérges), 
Malik István és Társai (Pilis), Illés Ferencz (Egerlövő), 
Orosz Sándor (Borsod Szentistván), Tóth Dezső (Ságvár), 
Princz Dávid (Sárospataki Gőzmalom Társulat képvisele
tében), Neuvvelt Ignácz (Beregszász), Künstler József (Nagy- 
bereg), Weisz Vilmos (Beregszász), ''Schwarcz Aladár 
(Mélykút), Győri Antal (Biharszentandrás), Balogh István 
(Jászkisér), Varga Sándor (Kunhegyes), Ĝ önczy Mihály 
(Ráczkeve), írás András (Vámosmikola), Pintér Endre 
(Rákoscsaba), Eszes Mátyás Fiai (Csongrád), Bondár 
András (Berettyóújfalu), Fábián Lajos (Berettyóújfalu), 
Glaser András (Regőcze), Machmer Fülöp (Torzsa), Csapiár 
Zsigmond (Szalkszentmárton), Török Mihály és Társai 
(Jánoshalma), Haumann József (Szentfülöpi Hengermalom 
képviseletében), Brezina Gyula (Rozsnyó), Szabó Jenő 
(Czegléd), Mester Elek (Czegléd), Mészáros Henrik (Pered), 
Nagy Sándor (Monostorapáti), Vantulek Pál (Monor), 
Réger Endre (Esztergom), Stern és Schwarcz (Heves), 
Faragó Antal (Jászárokszállás), Reitter Ferencz (Duna- 
főldvár), Matós Lajos (Pelsőcz), Majkuth József (Rozsnyó), 
Breuer Izidor (Mezőcsát), Messinger Béla (Komáromi 
Gazdasági Gőzmalom képviseletében), Lengyel Mór 
(Sajtény), Weisz Testvérek (Kunszentmárton), Selmeczi 
Antal Fiai (Oroszlámos), Vörös Jenő (Bodrogszerdahelyi 
Gőzmalom rt. képviseletében), B. Farkas Mihály (Czegléd), 
Hirsch Jenő (Péczel), Horváth János (Nagyatád), Stern
berg Mór (Biharpüspöki), Kaufmann Lajos (Mezőcsokonya), 
Pálffy Imre (Somogyvár), Ifj. Kovács Ferencz (Magyar- 
keszi), Kleisz Nándor (Magyarszék), Endre Béla (Homok- 
terenye), Mezriczky István (Monostorapáti), C-Aky Tivadar 
(Gyömrő), Steiner Vilmos. (Zsombolyai Reform gőzmalom 
rt. képviseletében), S® Ls István (Mernye), Fischl János 
(Somogy-Szentlászló), Beberika János (Gölle), Petyerák 
Lajos (Ipolydamisi), Ríjts Istvánná (Beled), Rajts 
Testvérek (Vicza), Horváth József (Beled), Ladányi Bálint 
(Puszta-Vasvár), Kovács János (Horgos), Molnár János 
(Horgos), Kelcsó Ferencz (Első perjámosi hengermalom 
rt. képviseletében), Megyaszay Ernő (Orosháza), Dezső 
Bálint (Sükösd), Geröcs és Berecz (Vadász), Takács 
Mihály (Berekböszörmény), Tolvaj József és Fia (Bihar- 
ugra), Simon Aladár (Váczhartyán), Brezóczky István 
(Váczhartyán), Sugár Adolf (Szolnok).

*

A Deák Ferencz-utcza 1. sz. alatt az Orsz. 
Közélelmezési Hivatalban báró Kürthy Lajosnak 
és báró Harkányi János kereskedelmi minisz
ternek az elnök jelentette, hogy a gyűlés prog- 
rammszeiüleg folyt le és a határozatok egyhan
gúlag hozattak. A molnárság kívánságait mindkét

helyen szerkesztőnk vázolta. Az ezekre adott 
válaszokat szó szerint itt adjuk:

Báró Kürthy Lajos, a Közélelmezési 
Hivatal vezetője ezt felelte :

Mélyen tisztelt Uraim ! Mindenekelőtt 
szépen köszönöm megjelenésüket és na
gyon hálás vagyok azért a kijelentéséért, 
amit szives volt szónokuk bevezető sza
vaiban előadni, hogy belátják az ország 
súlyos helyzetét és lehetőleg igyekeznek 
beleilleszkedni e nehéz viszonyokba. 
T ényleg valamennyiünknek kölelességünk, 
hogy amennyiben az életfenntartási szük
ség határain túl nem kell menni, addig 
bizonyos tekintetekben restrinkcióknak 
kell magunkat alávetni. Ez bizonyos, 
hisz világháborúban élünk. Most csak 
általánosságban vagyok bátor ezt meg
jegyezni és hozzáfűzni azt, hogy legyenek 
az urak meggyőződve arról, hogy nekünk 
és nekem specziálisan, nem csak nem 
szándékom a világért sem akármelyik 
osztályt és akármelyik osztályát a köz
élelmezésnek sújtani vagy nyomni. Ellen
kezőleg : igyekszem a dolgot lehetőleg 
úgy irányítani, hogy az érdekeket a lehe
tőség szerint kielégítsük. Épp ebből kifo
lyólag, áttérve azután azokra a dolgokra, 
amiket jelezni méltóztatott, amelyekkel 
azonban, minthogy most érkeztem meg, 
foglalkoznom még alkalmam nem volt, 
ezekre nézve bátor vagyok megjegyezni, 
hogy igenis alaposan tanulmányozni fo
gom a memorandumot, az ott előadott 
kérelmeket és óhajtásokat a legkomolyabb 
megfontolás tárgyává fogom tenni és már 
most is jelzem, hogy van köztük olyan, 
amit — azt hiszem — kedvezően fogok  
elintézhetni. .Vannak aztán más dolgok, 
amelyeknek országos rendezése nehéz
ségbe fog ütközni s amelyeket talán 
mégis a törvényhatóságokra kell bizni, 
gondoskodva afelől, hogy a törvényható
ságok szakszerűbben járjanak el a kér
désben. De nem foglalhatok most e te
kintetben állást, mondom, ezt tanulmá
nyozni kell, tehát definitiv választ nem 
tudok adni.

A harmadik óhajtás teljesítése pedig, 
hogy minden ezentúl előadódó kérdésben 
Önök meghallgattassanak, két módon tör
ténhetik. Vagy olyképen, hogyha vala
mely dolog itt a hivatalban feldolgozás 
alatt lesz, akkor hallgattassanak meg az 
urak, ezt szívesen megígérem minden fon
tos esetben (Éljenzés), a másik módja, 
pedig, hogy, mint méltóztatnak tudni, 
Tanácsot adnak az élelmezési hivatal 
mellé, amely Tanács az élelmezés min
den . fontosabb ágával hivatva lesz foglal
kozni, azokat előkésziténi és bizonyos 
tekintetben irányítani, mert oly férfiak 
lesznek benn, akik ezekkel specziálisan 
foglalkoznak, azt is megígérem, hogy ha 
ily dolgokról lesz szó, miután az én jo 
gom meghívni a tanácsba azt, akit jónak 
és szükségesnek látok, ha ily specziális 
esetekről lesz szó, az urak egyikét vagy 
másikát, — az urak meg fognak ebben 
bizni, — meg fogom hívni és nagy figye
lemmel és komolyan fogom mérlegelni 
azokat az óhajtásokat és érveket, ame
lyeket elő fognak adni, hogy az óhajtások


